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هزينه خدمات فرودگاه نجف دو برابر کشورهاي 
اروپايي است

در ط��ول ماه ه��اي گذش��ته يکي از 
اصلي ترين مسائلي که صنعت هوايي 
اي��ران را تحت الش��عاع خود قرار داده 
اس��ت، موضوع مديري��ت پروازهاي 
ايران��ي به ش��هر نج��ف و جابه جايي 
زائ��ران عتب��ات عاليات به اين ش��هر 

بوده است. 
ب��ه گ��زارش روزنام��ه تجارت به نقل از ايس��نا، با وجود آنکه در طول 
سال هاي گذشته يکي از اصلي ترين مقاصد سفري زائران ايراني در 
فضاي بين المللي شهر نجف بوده که با توجه به نزديکي به کربلاي 
معلا س��الانه ميزبان چند ميليون ايراني بوده اس��ت، اما مس��ئولان 
فرودگاه نجف از ماه هاي ابتدايي سال جاري ناگهان تصميم گرفته اند 
شرايط را براي ايرلاين هاي ايراني دشوار کرده و هزينه سفر به اين 
فرودگاه را افزايش دهند.با وجود انجام چند دور مذاکره جدي ميان 
دو طرف و تعهد مسئولان فرودگاه نجف در کاهش هزينه ها براي 
ايرلاين هاي ايراني نه تنها قيمت ها به حالت قبل باز نگش��ته اس��ت 
که حتي فرودگاه نجف هزينه سوخت گيري را نيز براي هواپيماهاي 
ايراني افزايش داد. به دنبال اين اتفاق شرکت هاي هواپيمايي ايراني 
پس از پايان يافتن س��فرهاي اربعين اعلام کرده اند که پر وازهاي 
خود به نجف را براي مدتي نامعلوم متوقف کنند تا امکان بازگشت 
ش��رايط براي اين فرودگاه به حالت عادي فراهم ش��ود.  پس از اين 
اتفاق گزينه جايگزين ايرلاين هاي ايراني به فرودگاه بغداد تبديل شد 
هر چند اين فرودگاه نيز در طول س��ال هاي گذش��ته ميزبان تعدادي 
از پروازهاي ايراني بوده اما رس��ما مقصد اصلي ايراني ها نجف بوده 
است و از اين پس بايد برنامه ريزي ها براي حرکت پروازها به سمت 
پايتخ��ت ع��راق افزايش يابد. هر چند در نگاه اول براي بس��ياري از 
زائران ايراني اين موضوع به معني طولاني ش��دن مس��افت و زمان 
س��فر آنها از بغداد به س��مت کربلا خواهد بود اما بررس��ي دقيق نشان 
مي دهد که عملا تغيير چندان مهمي در زمان بندي و مس��افت س��فر 
ميان اين دو شهر به وجود نمي آيد. در حال حاضر زمان سفر از نجف 
به س��مت کربلا در دو مس��ير متفاوت تخمين زده مي ش��ود. در يک 
مسير که طول آن حدودا ۷۷ کيلومتر است زمان سفر با خودرو يک 
س��اعت و ۹ دقيقه و در مس��ير ۹۰ کيلومتري ديگر يک س��اعت و ۳۹ 
دقيقه است. اين در شرايطي است که در سفر ميان کربلا و بغداد نيز 
زمان سفر تغيير چنداني نمي کند و دو شهر از طريق يک مسير ۱۰۴ 
کيلومت��ري در زم��ان يک س��اعت و ۴۷ دقيقه اي به يکديگر متصل 
مي شوند. با توجه به اينکه بغداد به عنوان پايتخت عراق از امکانات 
زيرس��اختي نس��بتا بهتري برخوردار است مي توان انتظار داشت که 
زمان س��فر در فاصله اين دو ش��هر قابل مديريت باشد. ايرلاين هاي 
ايران��ي در کن��ار بغ��داد از بصره نيز به عنوان يکي ديگر از گزينه هاي 
احتمالي مدنظر خود ياد کردند که البته از نظر مسافت در طول سفر 
به کربلا مش��کلاتي را به وجود خواهد آورد. فاصله بصره تا کربلا 
حدودا ۵۰۰ کيلومتر تخمين زده مي ش��ود و با اس��تفاده از چند مس��ير 
متفاوت مي توان انتظار داشت بين ۵ تا ۶ ساعت سفر زميني احتياج 
باشد تا زائران ايراني از بصره به کربلا برسند. به اين ترتيب مي توان 
اعلام کرد که گزينه اي مانند فرودگاه بصره براي ايرلاين هاي ايراني 
چندان اجرايي به نظر نمي رسد اما امکان آنکه بخش قابل توجهي 
از پر وازها به فرودگاه بغداد منتقل شده و فشاري جديد بر فرودگاه 
نجف وارد ش��ود، وجود خواهد داش��ت. موضوعي که به نظر مي رسد 
ش��رکت هاي ايراني نيز به طور جدي روي آن کار مي کنند و به اين 
ترتيب امکان کنار گذاشتن فرودگاه نجف از مسير پرواز زائران ايراني 
به وجود خواهد آمد. رييس سازمان هواپيمايي کشوري گفت: خدمات 
هندلي فرودگاه نجف دو برابر کش��ورهاي اروپايي اس��ت و اين براي 

شرکت هاي هواپيمايي ايران مقرون به صرفه نيست.
ب��ه گ��زارش روزنام��ه تج��ارت به نقل از پايگاه خب��ري وزارت راه و 
شهرس��ازي، علي عابدزاده درباره تصميم ش��رکت هاي هوايي ايران 
در انتق��ال پرواز ه��اي خ��ود از فرودگان نجف ب��ه بغداد، گفت: علت 
اين کار مباحث اقتصادي اس��ت و هيچ مس��اله سياس��ي در اين زمينه 
وج��ود ن��دارد. تصمي��م انتق��ال پرواز ها از نجف به بغ��داد مربوط به 
ش��رکت هاي هواپيمايي اس��ت و ش��رکت ها اين اختيار را دارند که 
هرجا از لحاظ اقتصادي مقرون به صرفه بود، فعاليت کنند.  رييس 
سازمان هواپيمايي تصريح کرد: علاوه بر خدمات هندلينگ، هزينه 
سوخت در نجف بالاست و تصميم جابه جايي بيشتر از منظر اقتصادي 
مطرح است. البته شرکت ها براي جابه جايي پرواز ها در حال مذاکره 
با مسئولان فرودگاه نجف هستند و اگر اين فرودگاه همکاري کند، 
انتقال پرواز ها انجام مي ش��ود.  همچنين مقصود اس��عدي س��اماني 
دبير انجمن ش��رکت هاي هواپيمايي هفته گذش��ته اعلام کرد که 
تابس��تان امس��ال با مس��ئولان فرودگاه نجف جلس��ه اي برگزار شد 
که متاس��فانه هيچکدام از دس��تاورد هاي اين نشس��ت براي اعمال 
تخفيف در عوارض هندلينگ فرودگاهي عملي نش��د و ۱۰ ش��رکت 
هواپيمايي ايراني تصميم گرفتند پرواز هاي خود را از نجف به بغداد 
منتقل کنند.  به گفته وي، به ازاي هر مسافر بايد پنج دلار به عنوان 
عوارض امنيتي پرداخت ش��ود، عوارض گمرکي را از ۱۰۰ دينار به 
۱۵۰ دينار تغيير دادند و قيمت س��وخت را نيز از ۹۸ س��نت به يک 
دلار و ۴۲ سنت افزايش دادندکه چهار برابر نرخ فرودگاه هاي ايران 
اس��ت. دبير انجمن ش��رکت هوايي ايران اعلام کرد که شرکت هاي 
هوايي ايران به منظور رفاه حال مسافران تصميم گرفته اند پرواز هاي 
خ��ود از فرودگاه هاي کش��ور را به جاي ف��رودگاه نجف، به فرودگاه 

بغداد انجام دهند.

اعضاي نظام مهندسي
 از اظهار نظر درباره زلزله منع شدند

در روزهاي ابتدايي پس از زلزله استان کرمانشاه، تعدادي از اعضاي 
نظام مهندسي ساختمان در اين استان به اظهار نظر پرداخته بودند 
که به ايجاد جو رواني خاصي در منطقه زلزله زده و کش��ور منجر 
شد. به عنوان نمونه يکي از اعضاي نظام مهندسي ساختمان اين 
اس��تان اعلام کرد در زمان س��اخت اين واحدها، وزير مسکن وقت 
دس��تور داده بود تا براي کاهش هزينه ها، نظارت س��ازمان نظام 
مهندس��ي و مجري ذي صلاح حذف ش��ود. يکي ديگر از اعضاي 
اين تش��کل اس��تاني نيز گفته بود بزرگي زلزله اس��تان کرمانشاه به 
حدي بود که هيچ سازه اي اعم از مسکن مهر و شخصي ساز تاب 
مقاومت در برابر آن را نداشت. در همين راستا صبح ديروز شنبه ) 
۱۱ آذرماه ۹۶( معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازي در 
نامه اي به سازمان نظام مهندسي ساختمان کشور دستور ممنوعيت 
اظهارنظر همه اعضاي اس��تاني اين س��ازمان درباره زلزله اس��تان 
کرمانش��اه را صادر کرد. به گزارش روزنامه تجارت به نقل از مهر، 
در پ��ي اظه��ار نظر تعدادي از اعضاي نظام مهندس��ي س��اختمان 
استان کرمانشاه و چند استان ديگر در خصوص سازه هاي مسکن 
مهر در پي زلزله س��رپل ذهاب و چند ش��هر ديگر اين اس��تان، حامد 
مظاهريان معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازي طي 
نامه اي به فرج الله رجبي رئيس سازمان نظام مهندسي ساختمان 
کشور )شوراي مرکزي( اعلام کرد اين سازمان بايد همه اعضاي 
نظام هاي مهندسي ساختمان کشور را از اظهار نظر غيرکارشناسي 
درب��اره مقاومت س��اختمان ها در ايران من��ع کند. معاون وزير راه و 
شهرسازي همچنين در اين نامه خواستار تشکيل کارگروه ويژه اي از 
کارشناسان خبره، داراي صلاحيت حرفه اي و پايه يک ارشد طراحي 
از ميان اعضاي نظام مهندسي ساختمان شده تا به ارزيابي خسارات 

وارده به ساختمان ها در پي زلزله اخير بپردازند.

پيشخوان

راه ومسکن

انتخاب اعضاي هيات رييسه نظام مهندسي پيشرفت ۷۵ درصدي ساخت جاده ماسوله به خلخال مردم با ۱۴۱ سفر خود را مديريت کنند
عبدالهاش��م حس��ن نيا معاون س��ازمان 
راه��داري و حمل و نق��ل جاده اي، ايمني 
در راه هاي کشور را جزو اولويت هاي اين 
سازمان برشمرد و گفت: علي رغم کمبود 
اعتبارات، اهتمام لازم جهت آماده سازي 

ماشين آلات تخصصي راهداري زمستاني و همچنين خريد شن 
و نمک جهت استفاده در ايام يخ زدگي جاده ها از مدت ها قبل در 
دس��تور کار ادارات اس��تاني بوده که به انجام رسيده است. توجه و 
دقت نظر رانندگان، هشدارها و پيام هاي صادره از سوي سازمان ، 
همچنين پليس راه در فصل زمستان بسيار مهم و حائز اهميت است 
و سامانه ۱۴۱ که به صورت تلفن شبانه روزي، پايگاه اطلاع رساني 
و اپليکشن با همين نام، سامانه پيام کوتاه ۱۰۰۰۱۴۱ امکان بسيار 

مهمي است که در اختيار هموطنان است .

علي خاوري مديرکل راه و شهرسازي 
اس��تان گيلان گفت: پروژه بهسازي و 
آسفالت راه ماسوله- ماجولان- خلخال 
به طول ۱۶.۵ کيلومتر است که فاز اول 
بهس��ازي و آسفالت حدود ۳ کيلومتر از 

اين مسير به اتمام رسيده و ۱۳ کيلومتر و ۵۰۰ متر ديگر از اين 
مسير در دست اقدام است که حدود ۱۰ کيلومتر و ۵۰۰ متر در 
حال عمليات روسازي و اجراي آسفالت قرار دارد و در فاز سوم 
نيز به طول ۳ کيلومتر در اجراي عمليات تثبيت با سيمان به اتمام 
رس��يده و عمليات روکش آس��فالت آن در صورت مساعد بودن 
شرايط جوي به زودي آغاز خواهد شد. اعتبار مورد نياز براي اتمام 
آن حدود ۹۰ ميليارد ريال است که با محقق شدن اين اعتبار شهر 

تاريخي ماسوله را به استان اردبيل متصل مي شود.

انتخابات هيات رييسه سال سوم هيات مديره 
دوره هفتم سازمان نظام مهندسي ساختمان 
استان تهران عصر روز شنبه برگزار شد که 
با راي قاطع اعضاي هيات مديره ، مهندس 
حسن قربانخاني براي يک سال ديگر مجدد 

به عنوان رييس سازمان نظام مهندسي ساختمان استان تهران انتخاب 
شد. همچنين با آراي اعضاي هيات مديره،مهندس بهمن مومني مقدم 
به عنوان نايب رييس اول و دکتر حيدر جهان بخش به عنوان نايب 
رييس دوم سازمان نظام مهندسي ساختمان استان تهران و مهندس 
مهيار فرنيا نيز به عنوان دبير سازمان نظام مهندسي ساختمان استان 
تهران انتخاب شدند. همچنين مهندس اميرحسين دزفوليان با انتخاب 
اعضاي هيات رييسه و تاييد اعضاي هيات مديره، به عنوان خزانه دار 

سازمان نظام مهندسي ساختمان استان تهران انتخاب شد.

گروه راه و مسكن:  بندرچابهار به عنوان يکی از بنادر مهم ايران در 
جنوب کشور و در بخش شمالی دريای عمان از موقعيت استراتژيک 
برخوردار است و دستيابی به آب های آزاد بين المللی از طريق اقيانوس 
هند از مهم ترين ظرفيت های ترانزيتی اين بندر اقيانوسی ايران در 
منطقه اس��ت. بندر چابهار به عنوان دروازه ترانزيتی کش��ور با ۵۴۱ 
کيلومتر مرز دريايی در کريدور شرق - غرب نيز می تواند در زمينه 
ترانزيت و ترانش��يب کالا به بنادرجنوبی کش��ور های خليج فارس 
ايف��ای نق��ش کند و با افتتاح طرح توس��عه ف��از اول بندر چابهار اين 
بندر به عنوان يکی از کانون های داد و ستد و تجارت بين المللی در 
کش��ور مطرح خواهد ش��د. در افق ۱۴۰۴ دولت در نظر دارد اين بندر 
اقيانوسی کشور به ظرفيت ۶ ميليون کانتينر، ۹ ميليون تن کالای 
چن��د منظ��وره، ۱۲ ميلي��ون تن کالای نفتی و مايعات و ۱.۳ ميليون 
تن کالای فله دس��ت پيدا کند. احداث ۱۶ پس��ت اس��کله عمومی و 
چند منظوره، اجرای ۱۰ پس��ت اس��کله کانتينری برای پهلوگيری 
بزرگترين کشتی های اقيانوس پيمای جهان، احداث ۳ پست اسکله 
نفتی و فله مايع و ۳ پست اسکله فله خشک از مهم ترين طرح های 
توسعه اين بندر تا سال ۱۴۰۴ است که تاکنون با سرمايه گذاری يک 
ميليارد دلاری در دولت يازدهم ۲ پست اسکله کانتينری بندر شهيد 
بهش��تی چابهار با يک هزار و ۷۲۰ متر طول و ۳۲ هکتار پس��کرانه 
برای تخليه و بارگيری کالا های کانتينری و با ۳ پست اسکله چند 
منظوره برای تخليه و بارگيری غلات و فله به طول ۶۸۴ متر آماده 
شده و ۳۳ هکتار زمين پسکرانه آن در مجموع ۵ پست اسلکه بزرگ 
برای پهلوگيری کشتی های بزرگ اقيانوس پيما در بندر چابهار آماده 

سازی شده است.
رکورد تخلیه روزانه ���۶۰۰ کانتینر در بندر چابهار

صبح ديروز شنبه ) ۱۱ آذرماه ۹۶( محمد راستاد مديرعامل سازمان 
بنادر و دريانوردي کشور خبر از امکان تخليه ۶۰۰ کانتينر در هر ۲۴ 
ساعت در پايان فاز اول طرح توسعه بندر شهيد بهشتی چابهار داد و 
در خصوص مزيت ها و ويژگی های بندر چابهار گفت: يکی از مهم 
ترين ويژگی های بندر چابهار موقعيت جغرافيايی آن به عنوان تنها 
بندر اقيانوسی کشور است و بر خلاف ساير بنادر بزرگ ايران که در 
خليج فارس و تنگه هرمز قرار دارند، در شمال اقيانوس هند قرار گرفته 
و دسترس��ی مناس��بی به دريا دارد. ضمن اينکه امکان مناسبی برای 
توسعه پسکرانه دارد. مزيت ديگر اين بندر، موقعيت ترانزيت کالا از 
طريق بندر چابهار است که امکان صادرات و واردت را از کشورهای 
ساحلی اقيانوس هند به کشورهای آسيای ميانه و افغانستان فراهم 
می کند که بعضا به دريا دسترسی ندارند. مديرعامل سازمان بنادر و 
دريانوردی ادامه داد: به واسطه بندر چابهار هزينه تمام شده حمل و 
نقل کالا در اين مسيرها کاهش می يابد و حلقه اتصال کشورهای 
مختلف خواهد بود که ضمن ايجاد مزيت برای کشور، تجارت منطقه 

را نيز بهره مند می سازد.
فعالی�ت عملیات�ی بن�در در تم�ام ط�ول س�ال حت�ی ای�ام  ���

»مونسون«
وی گفت: از نظر زيرساخت های احداث شده در بندر شهيد بهشتی 
چابهارنيز تحول بزرگی اتفاق افتاده اس��ت. به طوری امکان بهره 
برداری از بندر در تمام سال، حتی به هنگام وزش بادهای چهارماهه 
»مونس��ون«، فراهم اس��ت. پيش��تر به دليل اين بادهای موسمی ما 
امکان عمليات مس��تمر نداش��تيم. برای حل اين مشکل ۱۴۷۰ متر 
تطويل موج ش��کن، ۵ کيلومتر دايک حفاظتی و ۱۷۰۰ متر اس��کله 
احداث ش��د. همچنين با اس��تفاده از مصالح حاصل از لايروبی ۱۵.۸ 
مترمکعب از فضای ساحل، ۲۳۰ هکتار به فضای بندر اضافه شده 
اس��ت و عمق آب نيزبه ۱۶ متررس��يد که برای پهلو دهی به کش��تی 
های ۱۰۰ هزار تنی مناسب است و اين يک مزيت فوق العاده برای 
بندر چابهار است. مديرعامل سازمان بنادر و دريانوردی ضمن تاکيد 
بر رعايت مساله توسعه پايدار در ساخت و توسعه بندر چابهار گفت: 
در توسعه بندر چابهار برای اين منظور ما ملاحظات زيست محيطی 
را نيز در نظر داشتيم و پيش از آغاز اجرای طرح، ۳۲ هزار کلونی از 
مرجان های بستر دريا را با نظر کارشناسان و تحت نظارت سازمان 
محيط زيس��ت از موقعيت بندر به بخش ديگری منتقل کرديم که 

موفقيت آميز بود.
؛ اتمام توسعه  ���14۰9

راستاد با اشاره به ظرفيت ۲.۵ ميليون تنی قبل از افتتاح فاز اول توسعه 
بندر ش��هيد بهش��تی گفت: با راه اندازی اين فاز ظرفيت اين بندر به 
۸.۶ ميليون تن می رس��د که رش��د س��ه برابری داشته است. تا پايان 
فاز پنجم توسعه بندر چابهار، ظرفيت آن به بيش از ۸۰ ميليون تن 
خواهد رسيد که کمک شايانی به جذب کالا و کشتی خواهد نمود. 
وی با اعلام اينکه عمده زمان اجرای فاز اول طرح توسعه بندر شهيد 
بهشتی چابهارنزديک به سه سال طول کشيد و با روند مناسبی پيش 
رفت ، گفت : فازهای بعدی بسته به کيفيت بازاريابی و جذب کشتی 
و کالا اجرا خواهد شد. در صورت جذب مطلوب کشتی و کالا پيش 
بينی ما اين است که تا سال ۱۴۰۹ تمام ۵ فاز احداث و بهره برداری 
ش��وند. رئيس هيئت عامل س��ازمان بنادر در خصوص تاکيد رئيس 
جمه��ور ب��ر مه��م بودن پروژه بندر چابهار گفت: اين بندر صرفا يک 
مزيت برای ايران نيست و به خاطر موقعيت راهبردی اش، به تسهيل 
ترانزي��ت در کل منطق��ه کم��ک خواهد کرد و يک پروژه بزرگ بين 
المللی اس��ت. به همين علت ما آن را "دروازه ملل" ناميده ايم. وی 
درباره نحوه اثرگذاری چابهار در ترانزيت منطقه گفت: بيشترين تاثير 
در کريدورش��مال-جنوب خواهد بود که به واس��طه زيرساخت های 

ايجاد شده انتقال کالا بسيار ارزان تر و سريعتر خواهد بود.
مديرعامل سازمان بنادر و دريانوردی گفت: مزيت ديگر بندر چابهار 
برای کشورهای عضو کريدور شمال-جنوب مسافت کوتاه با بنادر 
مبدا و مقصد است که به اقتصاد حمل و نقل کمک می کند و منفعت 
بيشتری را برای ذی نفعان به دنبال دارد. هر چند کشورهای ديگر 

نيز می توانند از اين مزيت بهره ببرند.
ارائه سرویس منظم و مناسب به کشتی ها در چابهار ���

راستاد ضمن تاکيد بر جايگاه مهم روبناها و تجهيزات درهر پروژه 
توضيح داد: در چابهاراز تجهيزات روز دنيا استفاده شده تا زمينه ارائه 

سرويس منظم و مناسب را برای خطوط کشتی رانی فراهم شود.
وی ضمن تاکيد بر اهميت زمان انتظار کش��تی ها و تخليه کالاها 
گفت: در چابهار توانسته ايم به نرم مناسبی در اين زمينه برسيم و با 
س��رعت ۲۶.۶ کانتينر در س��اعت عمليات تخليه را انجام داده ايم به 

نحوی که تخليه ۶۰۰ کانتينر حدود ۲۴ ساعت زمان برد.
برنامه ریزی برای کاهش توقف کشتی در بندر ���

معاون وزير راه و شهرسازی گفت: در چابهار حدود ۳۰ ميليون دلار 
تجهيزات بندری تهيه ش��ده و تجهيزات جديد نيز در قالب س��رمايه 
گذاری خارجی و صندوق توسعه ملی جذب خواهد شد تا زمان توقف 

و انتظار کشتی ها به حداقل برسد.
ساخت ���1۰۰ درصدی بندر چابهار توسط متخصصان داخلی

راستاد ضمن تاکيد بر توان مهندسان ايرانی و ظرفيت مهندسی کشور 
در ساخت بندرگفت: تقريبا ۱۰۰ درصد فاز اول توسعه بندر شهيد بهشتی 
چابهار توسط متخصصان ايرانی انجام گرفت و در فازهای بعدی نيز 
همين رويه را ادامه خواهيم داد و به اميد خدا نيازی به خارجی ها نخواهيم 
داشت. وی با اشاره به تحول آفرينی اين پروژه در منطقه گفت: بنادر 
موتور محرک رشد اقتصادی هستند و با ايجاد ارزش افزوده و اشتغال 
زايی زمينه های رشد و توسعه مناطق اطرافشان را فراهم می آورند. در 
خصوص چابهار با توجه به موقعيت جغرافيايی و سرمايه گذاری های 
انجام ش��ده چش��م انداز خوبی را می توان متصور بود. خصوصا اينکه 
شرايط و تخفيف های ويژه ای در نظر گرفته شده و ۴۵۰ هکتار نيز در 

دست تملک و ايجاد ارزش افزوده است.
اشتغال زایی موثر در منطقه چابهار ���

مديرعامل سازمان بنادر افزود: پيش بينی می شود با افتتاح فاز اول 
حدود ۸۰۰ شغل به صورت مستقيم و بيش از ۲۰ هزار شغل به شکل 
غير مستقيم در منطقه ايجاد شود. راستاد در پايان در خصوص تهديد 
فعاليت های شناور های سنتی در منطقه گفت: حجم اين فعاليت ها 
در منطقه چابهار به نسبت ديگر بندار مجاور کم است و توسعه بندر 
تهديدی برای اين فعاليت ها نيست. هر چند که به طور کلی تمايل 
صاحبان کالا به س��مت حمل و نقل با احجام بالا اس��ت تا بتوانند از 

مزيت مقياس بهره مند شوند.

گ�روه راه و مس�كن: تفاهمنام��ه خريد ۴۵۰ دس��تگاه واگن 
ريل باس به ارزش ۷۲۰ ميليون يورو ميان راه آهن جمهوري 
اس��لامي ايران و کنسرس��يوم ايراني _ کره اي متش��کل از 

شرکت ايريکو و هيونداي روتم منعقد شد.
صبح ديروز شنبه ) ۱۱ آذرماه ۹۶( قرارداد خريد ۴۵۰ دستگاه 
واگن ريل باس يا خودکش��ش حومه اي از ش��رکت هيونداي 
روتم کره جنوبي که ريل باس ها توس��ط ش��رکت ايريکو در 
اي��ران توليدخواهد ش��د باحض��ور عباس آخوندي وزير راه و 
شهرسازي، ميان شرکت راه آهن جمهوري اسلامي ايران و 

شرکت هيونداي روتم و شرکت ايريکو منعقد شد.
توسعه قطارهاي حومه اي به منظور انتقال مسافران از جاده 
به ريل در برنامه ششم توسعه کشور بسيار تاکيد شده است 
که در اين راستا چندي پيش وزارت راه و شهرسازي قرارداد 
خريد ۱۵۰ دستگاه ريل باس از شرکت هيونداي روتم کره 
جنوبي را منعقد کرده بود که تاکنون ۱۰۰ دستگاه واگن ريل 
باس توسط شرکت ايراني ايريکو ساخته و تحويل راه آهن 
جمهوري اسلامي ايران شده است که در حال حاضر در شبکه 
ريلي کشور فعال هستند و ۵۰ دستگاه واگن ريل باس ديگر 
هم در دس��ت س��اخت اس��ت که درآينده اي نه چندان دور به 

ناوگان حمل و نقل حومه اي کشور اضافه خواهد شد.
 ب��ا اي��ن اوص��اف در پايان دوره قرارداد خريد ۴۵۰ دس��تگاه 
واگ��ن ري��ل باس که ۷۸ ماه به طول مي انجامد، حدود ۶۰۰ 
دس��تگاه واگن ريل باس يا خودکش��ش حومه اي به صورت 
فعال در ش��بکه ريلي کش��ور خواهيم داش��ت که بدون شک 
اين اقدام وزارت راه و شهرسازي گام بسيار بزرگي در جهت 
اجراي برنامه شش��م توس��عه درخصوص توسعه قطارهاي 

حومه اي کشور است.
در مراس��م تفاهمنامه خريد ۴۵۰ دس��تگاه واگن ريل باس 
حومه اي، عباس آخوندي ضمن خيرمقدم به هيئت کره اي 
حاضر در اين مراسم اظهار داشت: قرارداد بسيار مهمي توسط 
ش��رکت راه  آهن جمهوري اس��لامي ايران براي خريد ۴۵۰ 
دس��تگاه واگ��ن ريل باس حومه اي ب��ه ارزش ۷۲۰ ميليون 
يورو به امضا رس��يده اس��ت. اين قرارداد با مشارکت شرکت 
هيونداي رتم کره جنوبي و ش��رکت ايريکو ايران به مرحله 

اجرا خواهد رسيد.
 ۶.5 س�ال؛ دوره اجراي قرارداد خرید ���45۰ واگن ریل 

باس
وزير راه و شهرسازي دوره اجراي قرارداد را ۶.۵ سال اعلام 
ک��رد و گف��ت: در حال  حاضر ۱۰۰ دس��تگاه واگن ريل باس 

فعال در شبکه ريلي کشور فعال هستند.
آخوندي با اش��اره به قرارداد قبلي ميان ش��رکت راه آهن و 
هيونداي روتم گفت: قرارداد قبلي شامل ۱۵۰ دستگاه واگن 
ريل باس بود که ۵۰ دستگاه ديگر در دست ساخت است که 

به ناوگان کشور اضافه خواهد شد.
اما ۴۵۰ دس��تگاهي که قرارداد آن منعقد ش��ده بدين معنا 
است که در پايان دوره قرارداد ۶۰۰ واگن ريل باس به طور 
فعال در شبکه ريلي خواهيم داشت. اين گام بسيار بزرگ در 
جهت اجراي برنامه ششم توسعه است که توسعه قطارهاي 

حومه اي در دستور کار آن قرار گرفته است.
اين عضو کابينه دولت دوازدهم با توجه به نزديک شدن به 
آغاز فصل زمستان، گفت: در اين دوره با پديده وارونگي هوا 
و مشکلات زيست محيطي مواجه مي شويم که به طورقطع 
يکي از اقدامات زيربنايي براي رفع مسائل زيست محيطي در 
کلان شهرها اين است که بتوانيم بخشي از سهم حمل ونقل 
جاده اي که خودروهاي ش��خصي بخش اعظم آن را ش��امل 

مي شوند را بر روي ريل منتقل کنيم.
آخوندي افزود: با اين اقدام ظرفيت سالانه ۷۰ ميليون مسافر 

نشسته براي ما فراهم خواهد شد.
 البته بايد در نظر داش��ت که در زمان پيک س��فر قطارهاي 

حومه اي و مترو شهري ظرفيت ايستاده نيز وجود دارد که با 
احتساب آن تعداد مسافر بيشتري جابه جا خواهند شد.

اشتغال زایي براي ���47۰۰ نفر
وزير راه و شهرس��ازي با اش��اره به مزيت هاي اين قرارداد 
تصري��ح ک��رد: اين ق��رارداد علاوه بر اينک��ه منجر به ورود 

فناوري جديد به کشور مي شود.
 اش��تغال قابل توجه��ي ني��ز ايجاد مي کن��د به طوري که در 
دوره تولي��د ۱۰۰۰ نف��ر به ط��ور مس��تقيم، ۱۷۰۰ نفر به طور 
غيرمستقيم و ۲۰۰۰ نفر در زمان بهره برداري اشتغال ايجاد 

مي شود.
 اميدوارم با اجراي اين قرارداد يک گام بسيار بزرگ در تحول 
در حوزه حمل ونقل مسافري و حومه اي برداشته شود و گام 
عملياتي براي انتقال مس��افر از جاده به ريل برداش��ته ش��ود. 
همچنين اميدوارم اين اتفاق براي مردم ايران مبارک باشد 

و بتوان تا انتهاي قرارداد کل آن اجرا شود.
البت��ه بع��د از امضا قرارداد بايد س��اير مق��ررات اداري و اخذ 

مصوبه هاي لازم در مجاري خود پيگيري شود.
همچني��ن س��عيد محمدزاده مديرعام��ل راه آهن جمهوري 
اسلامي در مراسم امضاي قرارداد ساخت و خريد ۴۵۰ دستگاه 
واگ��ن ري��ل باس با هدف الحاق ب��ه ناوگان قطار حومه اي، 
گف��ت: اين ق��رارداد بين راه آهن جمهوري اس��لامي ايران 
و کنسرس��يوم ش��رکت ايراني »ايريکو« و ش��رکت کره اي 
»هيونداي روتم« به امضا رسيده و در راستاي افزايش ناوگان 
قطارهاي حومه اي است تا از اين پس شاهد افزايش انتقال 

سفرهاي حومه اي به کلان شهرها از جاده به ريل باشيم.
��� افزایش کیفیت قطارهاي حومه اي در این قرارداد 

محم��دزاده ب��ا بيان اين قرارداد نخس��تين اقدام براي تامين 
ناوگان ريلي در س��ال هاي اخير اس��ت، اظهار داشت: درچند 
س��ال گذشته، عمده تمرکز بر افزايش زيرساخت هاي ريلي 
بود که با اين قرارداد ناوگان قطارهاي حومه اي نيز افزايش 
خواه��د ياف��ت ضمن اينکه کيفيت قطارهاي مذکور در اين 

قرارداد نسبت به قراردادهاي قبلي بهينه شده است.
تامین مالي کل پروژه از طرف کشور کره ���

به گفته معاون وزير راه و شهرسازي سهم طرف ايراني نيز 
در اين قرارداد نسبت به قرارداد مشابه سال هاي گذشته بين 
همين دو شرکت افزايش يافته و تامين مالي کل پروژه شامل 

۷۲۰ ميليون يورو از طرف کشور کره خواهد بود.
 ایجاد بیش از ���7۰ میلیون ظرفیت صندلي

وي ب��ا بي��ان اينک��ه اجراي اين ق��رارداد بيش از ۷۰ ميليون 
ظرفي��ت صندل��ي براي قطاره��اي حومه اي ايجاد مي کند، 
تصري��ح ک��رد: مدت اجراي اين قرارداد ۷۸ ماه بوده و اولين 
س��ري از قطارها نيز طي ۱.۵ س��ال آينده به کش��ور تحويل 

مي شود.
 شرکت قطارهاي حومه اي ���1۰۰ درصد دولتي است

به گفته مديرعامل راه آهن جمهوري اسلامي توليد تجهيزات 
واگن هاي ريل باس به صورت مشارکتي ميان هر دو شرکت 
ايراني و کره اي انجام شده و دانش فني توليد تجهيزات به 
داخل منتقل مي شود. ضمن اينکه شرکت کره اي ليسانس 
و گواه��ي تولي��د واگ��ن ريل باس به ش��رکت هاي ايراني را 

تحويل خواهد داد. 
مال��ک اي��ن ري��ل باس ها به طور کامل دولت خواهد بود که 
پس از تش��کيل شرکت قطارهاي حومه اي، مديريت آن ها 
به اين ش��رکت واگذار مي ش��ود. شرکت قطارهاي حومه اي 
۱۰۰ درصد دولتي بوده و قرار است پس از تشکيل مديريت 
کل ترددهاي حومه اي را عهده دار ش��ود. در ماه جاري نيز 
پيش نويس اساس��نامه اين ش��رکت نيز که در حال حاضر 
نهايي ش��ده، با امضاي مش��ترک وزراي راه و شهرس��ازي 
و کش��ور و رييس س��ازمان برنامه و بودجه به هيات دولت 

ارائه مي شود.

رکورد تخليه روزانه ۶۰۰ کانتينر زده  مي شود

بندر چابهار، دروازه ترانزيتی کشور
تفاهمنامه خريد ۴۵۰ دستگاه واگن ريل باس حومه اي امضا شد

امضای قرارداد ۷2۰ ميليون يورويي با کره 

پيشنهاد تخصيص وام 40 ميليون توماني به زلزله زدگان کرمان
 مديرکل بنياد مسکن استان کرمان با بيان اينکه 
فعلا کانکس براي زلزله زدگان کرمان نياز نيست، 
گفت: براي واحدهاي خس��ارت ديده شهري ۴۰ 
ميليون تومان وام و ۶ ميليون کمک بلاعوض و 
براي روستاها ۳۰ ميليون تومان وام و ۵ ميليون 
بلاعوض پيش��نهاد داده ايم که براي تصويب آن 

بايد منتظر تصميم هيات دولت بمانيم.
علي اکبر س��لطاني نژاد در گفت و گو با ايس��نا 
اظهار کرد: با توجه به اتمام برآورد خسارات زلزله 
کرم��ان ۱۵۰۰ واح��د احداثي را مصوب کرديم و 
به هيات دولت مي فرستيم که دولت نيز احتمال 
زياد بر اس��اس روند گذش��ته اين رقم را تصويب 

خواهد کرد.
وي افزود: با توجه به اينکه واحدهاي خس��ارت 
ديده س��نگ و گلي بودند، تعيين درصد تخريب 
براي آنها منطقي نبود. اين واحدها بايد جمع شود 

و دوباره ساخته شود؛ چون ضريب خطر آنها صد 
در ص��د اس��ت. به همي��ن دليل تمام ۱۵۰۰ واحد 

احداثي است.
مديرکل بنياد مسکن استان کرمان ادامه داد: به 
دو دليل رقم ۱۵۰۰ واحد احداثي را تعيين کرديم؛ 
اول اينکه قبلا اين منطقه بازسازي شده و ديگر 
اينکه وارد فاز تعميري نشديم. عمده ساختمانها 
س��نگ و گلي بودند که عملکردش��ان نس��بت به 
خشت و گلي بدتر است؛ چرا که سنگين تر هستند 

و پيوستگي ندارند.
مديرکل بنياد مس��کن استان کرمان درخصوص 
رقم تس��هيلات گفت: براي ش��هرها ۴۰ ميليون 
تومان تس��هيلات با س��ود ۵ درصد و ۶ ميليون 
تومان بلاعوض در نظر گرفته ايم. براي روستاها 
ني��ز ۳۰ ميلي��ون توم��ان وام ۴ درصد و ۵ ميليون 
تومان کمک بلاعوض پيشنهاد داده ايم. ملاک ما 

هم تسهيلات در نظر گرفته شده براي کرمانشاه 
است که بايد ببينيم هيات دولت چه رقمي را تعيين 

مي کند. س��لطاني نژاد در پاس��خ به اين سوال که 
روند آواربرداري از چه زماني آغاز مي شود گفت: 
ان شاءالله از فردا قرار است دستگاهها با استقرار 

ماشين آلات، روند آواربرداري را آغاز کنند.
وي تصريح کرد: خوشبختانه هيچ مورد فوتي در 
زلزله کرمان نداش��تيم. علت آن هم اين بود که 
طي يک دهه اخير ۱۰۰۰ واحد را مقاوم س��ازي 
کرده بوديم. بخش عمده تخريبها نيز در روستاها 

بوده است.
مديرکل بنياد مس��کن اس��تان کرمان، زمان آغاز 
به کار س��اخت و س��از واحدهاي خسارت ديده را 
بعد از تصويب تس��هيلات هيات وزيران دانس��ت 
و گفت: فعلا مجبوريم منتظر تسهيلات بمانيم؛ 
زيرا رقم تسهيلاتي که هم اکنون براي نوسازي 
و بهس��ازي پرداخت مي کنيم ۲۰ ميليون تومان 
است؛ در حالي که ما در اين مصوبه عدد را به ۳۰ 

و ۴۰ ميليون تومان رسانده ايم.
سلطاني نژاد تاکيد کرد: اگر متقاضياني بخواهند 
با تسهيلات ۲۰ ميليون تومان اقدام به نوسازي 
کنند آمادگي داريم آنها را به بانک معرفي کنيم. به 
هر حال هنوز اعتبارات جديد تصويب نشده اما بايد 
روندس��اخت و ساز به فراخور تصميمي که دولت 
خواه��د گرف��ت و مبالغ را تامين خواهد کرد آغاز 
ش��ود. اين بخش از کار معمولا زمانبر و س��خت 
اس��ت اما اميدواريم دولت زودتر اين پرداختها را 

انجام دهد.
وي درباره اس��کان موق��ت زلزله زدگان کرمان 
گفت: هلال احمر و س��تاد بحران اقدام به تهيه 
چادر کرده اس��ت. کانکس فعلا نياز نيس��ت. البته 
اعلام آمادگي براي کانکس انجام ش��ده اما ستاد 
مديري��ت بح��ران، هم اکنون اي��ن نياز را فوري 

نمي داند.


